

在仏國大使發貴大臣宛電報第二一一号英、伊、白、日ノ共同宣言モ他ノ三国何レモ署名シタルヲ以テ本官モ之ニ署名セリ

各報告及議定書ハ何レモ署名後直ニ発表セラレタリ尚本委員会ハ別ニ議事録ナシ議定書ノ趣旨ハ大体報告書ニ依リ明カナルモ為念本官ヨリ別ニ議定書ノ逐条の説明書ヲ成ルヘク早目ニ提出スヘシ議定書及報告書トモ至急郵送ス（転電本電ノミ）

米、仏、伊、白、独、奥地、羅馬尼、波蘭、希、西、智恵古ヘ転電セリ

（別電）
ロンドン 8月11日後発
本省 8月12日後着
第三〇四号
往電第二八二号専門委員会報告要領中修正セラレタル主ナル点左ノ通

（一）第二独逸賠償及連合国戦債中

（イ）ノ末尾ニ「独逸委員ハ本協定ヲ承諾スルニ当リ本委員会ノ権限内ニアラサル独逸ノ将来ノ支払能力ニ付テハ何

（二）第三独逸以外ノ支払中

（イ）ニ左ノ修正ヲ加フ

洪牙利政府ハ右土地基金ニ利用セラルル限度ニ於テ同國ノ賠償支払ヲ繼續スル旨ヲ通告シ来レリ

「ブルガリア」政府ニ対シ土地基金ニ割当テラレタル同國支払継続方ヲ要求セルモ未タ回答ニ接セス

米、仏、独、白、伊ヘ暗送セリ

（三）全部ヲ削除シ左記ヲ挿入ス

獨、白、馬克協定ニ基ク支払問題ニ付テハ之カ繼續ニ付白独間ニ妥協成立セリ右ニ閔スル白独間ノ交換公文書ハ本報告書ノ付属書トシテ挿入セラル
同末段支払猶予ノ適用ヲ受クル債務一覧表ハ報告書ニ添付セス各債権債務国間ノ取極ニ委ヌルコトトセリ
尚議定書案及國際決済銀行ニ対スル共同通告文案ハ夫々報告書付属第一及第二トセリ

五 麻薬・阿片関係国際会議

1 阿片事情調査委員会の極東への派遣問題

376 昭和3年7月31日 田中・外務大臣より
在パリ佐藤連盟事務局長宛（電報）

極東への阿片事情調査委員会派遣に関する英

国提案に我が方原則同意について

付記一 昭和三年七月一日付在本邦ドーマー英國代理大使より田中外務大臣宛

極東への阿片事情調査委員会派遣に関する英

国覚書

二 昭和三年三月一六日付英國殖民省の極東阿片

管理に関する覚書

三 昭和三年七月三〇日付田中外務大臣より在本邦ドーマー英國代理大使宛第三普通第一〇号

極東への阿片事情調査委員会派遣提案に対する我が方回答
る我が方回答

第一〇〇号

本省 7月31日後発

在本邦英國代理大使ヨリ本国政府ノ訓令トシテ支那ニ於ケル譽粟栽培最近盛ナル為阿片不正取引頻繁ニシテ「マレー」殖民地香港等ニ於ケル阿片政策実施ニツキ大ニ困惑シ居ル處此際連盟ヨリ極東ニ委員ヲ派遣シ阿片協定ニ依ル來年ノ會議ノ準備記録ヲ作り且ツ現状救済方法ヲモ建言セシムル様右九月ノ理事会ニ提議シ度キ處日本政府ニ於テ之ニ賛成シ極東ニ於ケル其領地ノ全部若クハ一部ニ右委員ヲ招請スル意向アリヤ否ヤ承知シタキ旨且ツ同文通牒ヲ和蘭、仏、葡及「シヤム」國政府ニ送達セル趣來翰アリタルニ付
一、本件九月ノ理事会ニ提議方同意
二、委員ノ審査ハ阿片協定実施地域及支那ニ及ホス必要アリニ付支那政府ノ同意ヲ必要トスルコト
三、我方ノ協定実施地域ヲ委員ノ视察スルコトニ異議ナキ

眞回答ハ體ケニ就テ「理事部リト本件審議ハ鑑察派調査員ハ支那及印度リヤ及シベニアサハ張ヤハ」度ヘ且、
販賣中ハ邦人(例ハ草間驥)ハ那ハ度ヤ處知リ置ハ
貴國御回示相成度ハ
本電英ハ贈送アリ度ハ

(文書)

British Embassy,

Tokyo.

July 21st, 1928.

No. 101

Your Excellency,

I have the honour under instructions from His Britannic Majesty's Government to inform Your Excellency that they have for some time past noted with concern the continued prevalence of the illicit traffic in opium mainly due to the renewed cultivation of the opium poppy in China which impedes the due execution of the policy to which they are pledged by the

International Opium Convention of 1912 and the Geneva Opium Agreement of 1925, namely the gradual extinction of the use of prepared opium in British Far Eastern territories and which has become a serious obstacle to the effective enforcement of the measures of control over the use of and trade in prepared opium already adopted in those territories.

2. His Majesty's Government have therefore decided on grounds which are set out in the memorandum, a copy of which I have the honour to enclose, to invite the League of Nations to send a commission to the Far East to examine at first hand the difficulties which have arisen. It is hoped that the commission may be able to furnish a valuable record of the facts upon which the parties to the Geneva Opium Agreement of 1925 might base the proceedings of the Conference to be called according to article twelve of that agreement, not later than 1929, and also possibly to recommend measures for the relief of the present situation.

H. I. J. M. Minister for Foreign Affairs.

(文書)

*Memorandum respecting the Control of Opium
Smoking in the Far East.*

(Communicated by Colonial Office, March 16, 1928.)

4. In enclosing a copy of the memorandum referred to above I am to add that His Majesty's Government intend if possible to present it to the Council of the League at its September Session, and I should be grateful therefore if I might receive an early reply.

5. A similar note is being addressed by His Majesty's Representatives to the Governments of the Netherlands, France, Portugal and Siam.

I avail myself of this opportunity to renew to Your Excellency the assurances of my highest consideration.

Cerie Dormer (Signed)

His Excellency,
Baron Gichi Tanaka,

the maximum effect of these measures appeared to have been reached and that the position as to the reduction of the consumption of prepared opium had become stationary. The committee accordingly recommended that the Powers concerned should meet and consider the possibility of taking in concert further measures to secure the more effective application of Chapter II of The Hague Convention.

3. The recommendation of the Advisory Committee was adopted by the Assembly in September 1923, and representatives of the Powers having territories in the Far East, in which opium smoking was still permitted, met at Geneva in the "First" Opium Conference in November 1924. A draft agreement was prepared prescribing certain measures, mainly of an administrative character.

4. Before, however, the "First" Opium Conference had concluded its labours, the "Second" Conference met, and the United States delegate gave notice of a motion to

into their territories, mainly as a result of the rerudescence of the growth of the opium poppy in China, had become a serious obstacle to the effective enforcement of the measures of control which had already been adopted.

7. The Powers concerned accordingly felt that circumstances beyond their control rendered it impossible for them to undertake to bring about the complete suppression of opium smoking in their Far Eastern territories within any fixed period of time. By a protocol appended to the agreement adopted by the "First" Conference, the Powers undertook, however, to suppress the consumption of prepared opium in these territories within a period of fifteen years from the date, as determined by a League of Nations commission, when the smuggling of opium from the producing countries ceases to be a serious obstacle to the enforcement of restrictive measures.

8. At the same time a protocol was appended to the

present for the consideration of the conference and for reference to an appropriate committee certain proposals. These proposals were to the effect that each of the Far Eastern Powers should agree to reduce its imports of opium for smoking by 10 per cent. annually, starting from the date of ratification of the convention, and not to "supplement the reduction by domestically-produced opium," so that at the end of ten years the use—or, rather, the legal use—of opium for smoking in the Far Eastern territories would be ended.

5. The discussions which took place on these proposals are on record, and it will be sufficient for the purpose of this memorandum to recall that while the Powers concerned recognised the value of the principle of suppression within a definite period, they were unable to bind themselves by an undertaking of this nature.

6. The obstacle to the adoption of the United States proposal was the fact that (in spite of their efforts to combat it) the prevalence of the smuggling of opium

convention concluded at the "Second" Conference, by which the signatory States agreed to "take such measures as may be required to prevent completely, within five years from the present date, the smuggling of opium from constituting a serious obstacle to the effective suppression of the use of prepared opium in those territories where such use is temporarily authorised."

9. So far, however, from the situation adumbrated in this protocol having been realised, the situation in regard to the smuggling of opium in the Far East has materially deteriorated. At the present time there are no signs that the situation is likely to improve. Consequently, the prospects of the undertaking in the First Conference Protocol coming into effective operation have receded indefinitely.

10. The amount of opium smuggled into the British dependencies in the Far East has greatly increased in spite of greatly increased efforts on the part of the

preventive staff to combat it, and has seriously embarrassed the Governments of those territories. His Majesty's Government in Great Britain also understand, from information received from the Government of India, that there is a considerable amount of Chinese opium smuggled into Burma.

11. In Malaya the Governments have been faced by an increase in the consumption of Government prepared opium, as a result of the general improvement of trade which has taken place in the past few years, which has naturally been attended by an increase in the purchasing power of the individual and also by a great increase in the numbers of Chinese attracted to the country. This increase in consumption has been the occasion of great concern to His Majesty's Government in Great Britain, who have given the most careful consideration to the problem. The measures arising out of the agreement of 1925 are being steadily pursued, but His Majesty's Government have been forced to the conclusion that so

long as the smuggling of such large quantities of illicit opium into the country continues no further measures beyond those already in hand can be devised which would be likely to lead to an effective diminution in consumption.

12. In Hong Kong the situation is even more serious. In October last the Governor reported that, in his view, the situation could only again be brought under control by a radical modification of the policy hitherto followed in the Colony of selling Government opium at a very high price (as a deterrent to purchasers) and strictly enforcing the laws prohibiting the possession of any but Government opium. The Colony is inundated with smuggled opium which can be bought at a fraction of the price of Government opium, and wholesale prosecutions and convictions have failed to stem the tide. The gaols of the Colony are crowded to overflowing, the native police and preventive staff are open to the most serious temptations, and the good government of the Colony is

seriously endangered by the flagrant breaches of the anti-opium laws.

13. In the view of the Governor, the only effective method of regaining control of the situation was by drastically reducing the price of Government opium with a view to driving the smugglers off the market. To this end, as an experiment, new brands of Government opium were placed on sale at much reduced prices. These were designed to compete with those of definite brands of smuggled opium after making due allowance for the risks attendant on the possession of illicit opium. The immediate effect of this measure was that the sales of Government opium increased from 500 to 2,000 taels a day. These figures afford some indication of the extent to which the use of cheap illicit opium had become prevalent.

14. The stocks of opium held by the Government and the restricted supplies of Indian opium which the Government could expect to receive were, however,

inadequate to meet this increased demand, and the Governor applied to His Majesty's Government for permission to supplement his supplies of buying Persian opium in order that the experiment might have a fair trial. This request was most carefully considered by His Majesty's Government, who were deeply concerned at the embarrassments under which the Colonial Government were labouring. While, however, they were in entire sympathy with the desire of the Governor that as great a proportion as possible of the sales of opium should be under Government control (which is in strict accordance with the spirit of the Geneva Opium Agreement, 1925), and while they see no reason to doubt the view of the Governor that the increased sales of Government opium did not imply any increase in total consumption, His Majesty's Government did not feel that these considerations alone, unaccompanied by any certainty that the experiment would, in fact, lead to a reduction in the total amount of opium smoked in the

Colony, were sufficient to justify their sanctioning the importation of Persian opium for the purpose of continuing the experiment.

15. In the meantime the smuggling of immense quantities of illicit opium into the Colony continues to give grounds for the most serious concern. His Majesty's Government in Great Britain have accordingly thought it desirable that the difficulties which confront the Governments of the British dependencies in the Far East in regard to the execution of their obligations under Chapter II of The Hague Convention, and for which they have not been able to find a solution, should be brought to the notice of the Council of the League of Nations.

16. In accordance with article 12 of the Geneva Opium Agreement, 1925, a further conference of the Powers concerned is to take place not later than in 1929. Being, as indicated in this memorandum, acutely aware of the difficulties created by the continued, and indeed the increasing, prevalence of the smuggling of opium not

only into their dependencies, but also into the Far Eastern territories of other Powers, His Majesty's Government fear that the next conference will be confronted by an exceedingly difficult, and in many respects invidious, task. They also have in mind the acute controversies and widespread misapprehensions which arose in connexion with the conferences held in the winter of 1924-25.

17. His Majesty's Government feel that it would be of great assistance to the next conference if its deliberations could be based on a comprehensive review of the facts of the situation in the Far East, prepared by a body of able and impartial persons, whose report would also be accepted as authoritative by the world at large. His Majesty's Government feel, moreover, that such an investigation would be most helpful to them in their endeavours to carry out their international obligations in the difficult circumstances described in this memorandum. They accordingly propose that the

Council of the League of Nations should send a small commission, so constituted, to the Far East to study the problems on the spot.

(セ 番三)

条三普通第一〇〇款

以書翰略上致候陳者本月二十一日付貴翰第一〇一號ヲ以テ

御同封ノ貴賞書寫記述ノ理由ニ依リ阿片問題審査ノ為メ國

際連盟ヨリ極東ニ一小委員会派遣方出来得レハ九月ノ連盟

理事会ニ提議致度且並ニ日本政府ニ於テ右提案ニ同意シ其

領土ノ全部又ハ一部ニ右委員会招請ノ意向アリヤ否ヤ御照

会相成尚同文書翰和蘭、仏蘭西、葡萄牙及暹羅ノ各政府ニ

送達セラレタル趣意承致候

日本政府ハ本件討議ノ為メ來九月開催ノ連盟理事會議事日

程中ニ貴國政府ノ提案ヲ掲載スルコトニ同意スルノ光榮ヲ

有シ候

考ベルヤハニ有之候
尚日本政府ニ於テハ同委員会カ阿片煙膏ノ使用カ一時的(1)許容セラルル帝国ハ屬地又ハ領域ヲ視察スルコトニ異議ナキ加々茲ニ併セテ申進候
右回答申進勞本大臣ハ茲ニ重テ貴(ト)向テ敬意ヲ表シ候
敬具

昭和二年七月二十一日

田中外務大臣

在本邦

英國代理大使

~~~~~

377 昭和二年八月(8)日 在パリ佐藤連盟事務局長より  
田中外務大臣宛(電報)

極東への阿片事情調査委員会派遣問題について  
意見具申

バ リ 発  
本 省 8月8日前着

日本政府ハ同委員会ノ審査スルキ地域ヲ寿府第一阿片會議協定ノ適用セラルル地域及支那ニ及スコト適當ナリトノ意向ヲ有シ從テ支那政府ノ同意ヲ取付クルコト必要ナリト思

第111〇〇号  
貴電第1〇〇〇号ハ闕ハ

来ル理事会ニテ英國側提議ノ審査委員派遣ノ件審議ノ際調査区域ヲ印度及支那ニ拡大スルコトハ差支ヘナシトシテ之ヲ特ニ本邦ヨリ理事会ニ突然言ヒ出スハ或ハ好マシカラサル誤解ヲ招ク虞アルヤモ計ラレサルニ付元來英國ノ希望ハ

馬來殖民地、香港等ノ阿片政策擁護ノミヲ目的トスルニ在ル如キモ彼ニノミ都合好キ調査ニ同意スルコトハ仮令一部ニテモ本邦ノ領土ニ対シ調査ヲ承諾スル如キハ其ノ謂レナ

キコトト思ハルルカ故ニ在本邦英國大使ニ対シ御回答相成タル如ク之力準備調査ヲ阿片協定実施地域全部及支那ニ及

ホス様主張セラレタルコトハ全ク時宜ヲ得タル御措置ト存セラレ阿片協定第一二条ノ規定モアルニ付此ノ際英國提案ノ委員派遣調査地域ヲ拡大シテ印度ヲ含メタル協定区域全部ニ及ホスコトシ其ノ調査ノ一部トシテ英國側ノ希望ヲ満スヘク且本邦トシテハ各協約國カ同様ノ調査ヲ承諾スルヲ条件トシテ我方協定区域ノ視察ニ同意スヘキ旨今一應在東京英國大使ヘ御照会願ハルレハ真ニ好都合ト存ススノ如クスレハ英國政府ニ対シテモ充分熟考ノ機会ヲ与フルコトナルヘク來ル理事会ニ於テ我方ヨリ印度及支那ノ調査拡大方申出ノ際彼ノ不意ヲ襲フコトナクシテ充分我方ノ主張

選ノ都合モアルニ付何等御聞込ノ次第並ニ貴見御回示アリ度シ

379 昭和3年9月1日 在ジユネーヴ佐藤連盟事務局長より  
田中外務大臣宛  
連盟理事会における極東阿片調査委員会派遣  
問題の討議状況について

普通連本公第六〇一号  
昭和三年九月一日  
(9月25日接受)

在寿府

国際連盟帝国事務局長 佐藤 尚武(印)

外務大臣男爵 田中 義一殿

理事会ニ於ケル極東阿片問題調査委員派遣ニ

閔スル討議ノ件

本件ニ閔スル別紙報告書及理事会議事録<sup>(省略)</sup>一括茲ニ送付ス御

查閱相成度シ

(別 紙)

理事会ニ於ケル極東阿片問題調査委員派遣ニ  
閔スル討議ノ件

貫徹ニ努力シ得ヘシト思考セラル

尚貴電末段ノ調査委員中ニ本邦人ヲ加ヘルコトハ当然ノ儀ト存セラルニ付此ノ点御来示ノ通理事会ニテ主張スヘシ

~~~~~

378 昭和3年8月23日 田中外務大臣より
在パリ佐藤連盟事務局長宛(電報)
阿片事情調査委員会の調査地域に関する我が

方主張につき訓令

本 省 8月23日後発

第一一七号

貴電第一二〇号並ニ第一二三号ニ関シ

一、対英回答ニハ御来示ノ如キ主旨ヨリ特ニ調査区域ヲ協定実施地域全部及ヒ支那ニ及スコトヲ述ヘタル次第ニテ之ニ説明的乃至補足的通牒ヲ追加スルコトモ如何ト存セラルニ付理事会ニテ本件審議ノ際先ツ一般的ニ区域ノ問題ヲ提起シ結論トシテ本邦側ノ主張ニ導ク様セラレ度ク尚英國代理大使トノ往復文八月四日発送セリ

二、阿片中央事務局構成ニ関シ今回ノ理事会ニテ委員ノ顔触等モ問題トナルヘキカ本邦側ヨリ推薦スヘキ委員ノ人宣ス

「シャルーン」公使ハ理事会ノ招請ニ対シ健康上理事会ノ討議ニ参加不可能ナルヲ遺憾ナリト云ヒ而シテ暹羅政府ハ英國政府ノ提案ニ賛成ナルト同時ニ同國政府ハ連盟ヨリ派遣ノ委員ヲ喜ンテ招聘スルノ意志アル旨ヲ回答セリ
加奈陀理事ハ阿片問題ニ閔スル報告者トシテ英國政府ヨリ提出ノ覚書ニヨリ理事会ハ本件提出ノ一般的理由ヲ窺知セラルナルヘシ尤モ提出者タル英國理事ヨリノ説明ヲ以テ本件討議ヲ開始シタシト述ヘ且ツ必要ニ応シテハ決議ヲ提案スヘシト云ヒ兎モアレ本件実施ニハ予算ノ計上ヲ必要トスヘキヲ以テ之レヲ総会ニ提議スルヲ要スヘシトノ意見ヲ付加セリ

英國理事ハ暹羅国政府カ英ノ提議ニ賛同セルヲ謝スル旨ヲ述へ而シテ覚書ニヨル本件提議ノ趣旨ヲ略説シ英國政府カ本問題ヲ國際連盟ニ提議セル理由ヲ説明シテ一ツハ解決困難ナル問題ニ遭遇セル或ル國ノ政府ノ要求ニ応シカカル調査ノ実行ニ衝ルハ連盟カ有効ナル機関トシテノ活動ヲ示シ得ルモノナルコト、二ニハ英帝国ノ利害関係ノ最モ深キ問題ニ関係アル事情調査ヲ連盟ニ委託スルコトハ同國カ連盟ニ対スル多大ノ信頼ヲ有スルモノナルコトノ実証ニ外ナラスト云ヒ公平ニシテ然カモ無私ナル連盟ノ調査ヲ提議セル英國政府ノ対阿片問題ニ関スル態度ノ眞面目ナルヲ篤ニ指摘シ理事会カ本案ニ賛成セラレ且ツ本件ヲ総会ノ議ニ付スルノ報告者ノ提議ヲモ併セテ承認セラレタシト述フ

安達大使ハ英國ノ提案及同國理事ノ説明ニ対シ本邦政府ニ於テモ慎重ノ考慮ヲ払ヒテ審議セル結果既ニ英國政府ニ回答セル如ク該案ニ賛成ナルト共ニ本邦領土中阿片協定実施地域ニ連盟派遣ノ調査委員ヲ招聘スルコトニ同意セリト述ヘラレ此ノ重要ナル事業ノ成功カ全ク關係國ノ協力ニ俟タル可ラサルヲ思ヒ且ツ委員ノ調査カ完全ナル丈ケ夫レ丈ケ阿片問題ノ解決ヲ容易ナラシムルモノナル理由ニ促サレ

テ帝國政府ハ理事会ニ対シ本件調査ヲ關係國ノ全部ニ及ホサレムコトヲ提議シタシ故ニ本件調査委員ニ対シ極東全部ノ國及印度モ之レヲ歓迎セラルニ於テハ帝國政府ノ最モ欣幸トスル処ニシテ本件ノ成功ヲ期セムカ為メニ支那及印度カ他ノ關係國ト共ニ本邦同様本案ニ賛同セラレムコトヲ希望スト述ヘ右帝國政府ノ提議ニ対シ理事会ノ賛成ヲ切望シ又加奈陀理事ノ提案ニ基キ之レヲ総会ニ回付スルニ賛成ナル旨ヲ主張セラル

仏國理事ハ同國カ英ノ提議ニ賛成ナリ又委員ヲ同國領土ノ關係地方ニ招聘スルコトヲ同意スヘシト云ヒ更ラニ調査委員ヲ同國ノ領土ニ歓迎スヘシ尤モ調査区域ニ闊シテハ仏ノ提案ニヨル生産國全部ノ調査ハ勿論更ラニ進ンテ既ニ阿片ノ吸飲ヲ禁止セル地方ニシテ尚且ツ之レカ濫用ノ弊ヲ認メ居ル地域ヲモ包容スル要アリト云ヒ支那理事タル駐白王景岐公使ハ本国政府ノ訓令無キヲ以テ決定的ニハ即答シ難キモ調査地域ヲ單ニ極東ニ止メス世界全般ニ及ホシ又

生産國ノミナラス麻薬製造國ニモ延長スヘシト主張シタリ報告者タル加奈陀理事ハ支那政府ノ回答カ本案ニ賛成ナラムコトヲ希望スト云ヒ而シテ

「本理事会ハ極東ニ於ケル阿片吸飲ノ取締ニ関スル英國政府代表ノ提議ヲ総会ノ審議ニ付スルコトヲ決議ス」トノ決議案ヲ提出シ理事会之レヲ採択ス

380 昭和3年9月11日 在ジュネーヴ佐藤連盟事務局長より
田中外務大臣宛(電報)
調査地域拡大に関する中国提案に対する我が

方対応につき請訓

ジュネーヴ 発

スルニ決ス英ノ「サーマルカム」ハ調査ヲ印度ニ及ホスヘシトスル我方ノ主張ニ対シ印度トシテハ異議無カラムトノ意見ヲ洩シ居レリ
支那ハ若シ総会カ前記条件ヲ承認セサル場合ハ右ノ調査ニ応セサルモノト推測セラルル処總会カ支那条件ヲ容認スレハ格別然ラサル場合我方ハ支那ヲ除外シテ尚且本件調査ニ応シテ差支無キヤ

(一)調査委員会ノ構成ニ関シテハ英國側ハ關係國ノ承認ヲ経タル無關係國ノ候補者中ヨリ約三名ノ委員ヲ選任派遣スルヲ適當ナラントノ意見ナリ

右ニ付關係國全部委員ヲ出タス事トセハ勢ヒ多數ナルヲ免カレス依テ寧ロ委員國ヲ中立トセシムル英國案ニ賛成スルヲ可トスヘキヤニ思考ス右二項ニ関シ至急御回訓アリタシ

往電第四九号ニ閲シ

第五三号

本省 9月11日前着

(一)八日開催ノ理事会ニテ支那理事ハ政府ノ訓令ナリトテ調査ヲ阿片生産及麻薬製造ノ全部ノ國ニ及ホス事及該調査委員中ニ支那代表者ヲ加フル事ヲ条件トシテ英國ノ提案ヲ承認スヘキ旨声明セルカ理事会ハ右声明ヲ総会ニ廻付

調査地域拡大に関する中国提案には反対すべしとの訓令

本省 9月12日後発

第三〇号

貴電第五三号ニ閔シ英國提案ノ主旨ハ協定ニ予見スル一九二九年ノ會議ノ為メノ準備ニシテ支那側提議ハ右主旨ヲ超脱スルノミナラス実行不可能トイフヘキニ付之ニ反対セラレ度ク支那側カカカル無理ナル条件ノ納レラレサルヲ理由トシテ飽迄阿片調査委員ヲ同國領域内ニ派遣スルコトヲ肯セサルトキハ支那ヲ除クコトニ同意セラレ差支ナシ

又調査委員構成ニ付テハ英國案ニ同意セラレ差支ナシ

382 昭和3年12月13日 在ルガノ佐藤連盟事務局長より
田中外務大臣宛(電報)

極東阿片事情調査委員会の派遣時期に関する

連盟理事会決議について

ルガノ 12月13日後発
本省 12月14日前着

第一〇号
安達理事ヨリ

極東阿片問題調査委員派遣ニ閔シ十二日理事会ハ出發期ヲ

383 昭和4年1月16日 在ジユネーヴ佐藤連盟事務局長宛(電報)

我が方希望調査地域および時期につき駐日
英國大使へ回答について

本省 1月16日後発

第二号

「ルガノ」発客年貴電第三号ニ閔シ十一月中英國側ヨリノ問合セニ対シテハ「ホスピタリテ」供与承諾方當時直チニ口頭ニテ英國大使館ニ回答スミナリシ處今回左記事項ヲ文書ニテ回答セリ

(一)「ホスピタリテ」ニ閔シテハ台灣及閔東州滯在中ノ乗物食事及宿舎ヲ提供ス

(二)視察場所ニ閔シ台灣ニ於テハ台北其他、閔東州ニ於テハ

大連及奉天

(三)視察時日ニ閔シ台灣約十日閔東州約一週間乃至十日

(四)尚閩東州視察ニハ苦力ノ移動期タル四月上旬ヲ適當ト認ム

384 昭和4年3月(6)日 在英國松平大使より
田中外務大臣宛(電報)

我が方調査希望地域に關する連盟への報告か

ら奉天を削除したい旨の英國側申入れについて

ロンドン 発
本省 3月6日前着

第九〇号
阿片問題調査ノ為同委員ノ一人ハ右ニ閔シ一月二十一日付

Tiley 大使宛閣下ノ書面ハ英國側ヨリ連盟ニ報告セラル
ル筈ナル處書面中 Places to visit ノ項目ニ In Kwantung province, Dairen and Mukden トアリ右ハ其ノ儘各回ニ回

付スル時ハ何等問題ノ種トナル虞アルニ付 and Mukden
ノ文字ヲ消シテ連盟ニ報告スルコトシタキ趣ヲ以テ帝国

386 昭和4年5月31日 在パリ佐藤連盟事務局長より
田中外務大臣宛

貴電第九〇号ニ閔シ大連及奉天ノ満鉄付属地ヲ視察セシメ度キ意向ニツキ可成其趣旨ニテ訂正ヲ希望ス尤モ右ニテモ尚問題ヲ起ス虞アレハ英國側申出ノ通り書面上ハ削除シ差添ヘ置カレタシ

寿府佐藤局長ニ転電セラレ度シ

連盟事務総長より極東阿片事情調査委員会

調査計画通報はてこト

普通連本公第三十五回

昭和四年五月二十一日

(6月24日接受)

日寿府発ノ趣ナルリ依リ右御令ノ上にて同班出發前ニ到着
スル様可成電報ニテ御回答有之様御配慮ヲ仰ク

(別紙)

GENEVA, May 27 1929.

在印里

国際連盟帝国事務局長 佐藤 尚武(臣)

外務大臣男爵 田中 義一殿

極東派遣ノ阿片吸飲事情調査委員ノ調査計画

ハ関スル件

三月開催ノ第五十四回理事会ニ於テ任命アリタル阿片吸飲事情調査ノ為メ派遣セラルベキ調査班ノ構成、出發期日、貴大臣宛別紙(12/10497/6245)ハ通り申越シアリタルリ付右來翰茲ニ送付ス委綱右ハ御諒承相成リ度シ尚本邦領土内ノ視察ニ關シテハ若シ其ノ視察「アロゲハム」可及的速ニ且ツ詳細ニ承知スルコトヲ得ハ同班ノ視察ニ便宜多カルベキヲ以テ右御取計方希望シ居レルニ付右ハ対ノ至急関係官庁ト御協議ノ上右調査班視察仮日程ニ基キ視察ノ順序等御回示相成様致シ度ク同調査班ハ来ル八月一十八

Your Excellency,

I have the honour to inform you that the Commission of Enquiry into the Control of Opium Smoking in the Far East which was appointed by the Council of the League of Nations at its 54th session in March, will leave Geneva on August 28th, 1929.

I enclose herewith a copy of a provisional itinerary of the Commission, which will serve to indicate the approximate times when the Commission may be expected to visit the various Far Eastern territories which are to form the subject of its enquiry.

The purposes of the Commission are the following :

to enquire into and report upon

- 1) the situation in the Far Eastern territories of the Governments which agree to such an enquiry as

- regards the use of opium prepared for smoking ;
- 2) the measures taken by Governments concerned to give effect to the obligations undertaken in Chapter II of the Hague Opium Convention of 1912 and in the Geneva Opium Agreement of February 1925.
- 3) the nature and extent of the illicit traffic in opium in the Far East, and
- 4) the difficulties caused in the fulfilment of those obligations,
and to suggest
- 5) what action should in the circumstances be taken by the Governments concerned and by the League of Nations.

The following persons have been appointed by the Council as members of the Commission:

Mr. B. A. Renborg, Swedish member of the Opium Traffic and Social Questions Section, will accompany the Commission as Secretary.
The staff will also include a male stenographer.

It is understood that your Government is prepared to receive the Commission in its territories and to give it every facility in the fulfilment of its task. It would greatly assist the Commission if it could obtain in advance, in as much detail as possible, the programme which your Government is arranging for the Commission in those of its territories to be visited.
In view of the fact that the Commission will be leaving for the East in three month's time, I venture to enquire

whether your Government would not consider the possibility of inviting the authorities in the territories concerned to cable to me, for transmission to the members of the Commission, any propositions regarding the programme of the Commission's visits which they may wish to make, and of authorizing me, should the necessity arise, to communicate direct with the authorities in question in regard to this matter.

The Chairman of the Commission would also be glad to know, in advance, the names of any voluntary organisations or individuals which your Government proposes to call upon to give evidence before the Commission, whose findings will, of course, be based not only on material supplied by Governments but also on information obtained from unofficial sources.

I have the honour to be,

Your Excellency's obedient Servant,
Drummond (Signed)
Secretary-General.

H. E. the Minister for Foreign Affairs, TOKIO.

PROVISIONAL ITINERACY

FOR THE FAR EASTERN COMMISSION OF ENQUIRY

INTO OPIUM SMOKING

Date	Departure from	Date	Arrival at
------	----------------	------	------------

Aug.30	Marseilles	Sept.13	Bombay
Sept.13	Bombay	Sept.15	Calcutta
Sept.16	Calcutta	Sept.22	Rangoon

Oct.14	Rangoon	Oct.19	Singapore
	<u>Stay in Malay States, Oct. 19-Nov. 2</u>		
Nov.2	Singapore	Nov.5	Batavia

Nov.25	Batavia	Nov.27	Singapore
Nov.28	Singapore	Dec.2	Bangkok
	<u>Stay in Siam, Dec. 2-Dec. 16</u>		

Dec.16	Bangkok	Dec.19	Saigon
	<u>Stay in French Indo-China Dec. 19 Jan. 7, 1930</u>		

Journey from Saigon to Hanoi, overland.

Jan.7 Hanoi Jan.12 Hongkong

Stay in Hongkong and Macao, Jan. 12-Feb. 2.

Feb.3 Hongkong Feb.6 Manila

Stay in the Philippine Islands, Feb. 6-29

Mar. 1 Manila Mar. 4 Hongkong

Mar. 5 Hongkong Mar. 7 Keelung (Formosa)

Stay in Formosa, March 7-17

Mar.18 Keelung Mar.20 Hongkong

Mar.21 Hongkong Mar.24 Shanghai

Stay in Shanghai, March 24-30.

Apr. 1 Shanghai Apr. 5 Dairen

Stay in Dairen and Mukden, April 5-18

Apr.18 Dairen Apr.22 Shanghai

Apr.23 Shanghai May 25 Marseilles

Return Geneva, May 26th 1930.

Geneva, May 24th 1929

~~~~~

387 昭和4年9月6日 在ジエネラル佐藤連盟事務局長より  
幣原外務大臣宛

煙草回正事務調査委員会の東洋社報つゝいわゆる  
意見書

普通連本公第579号  
昭和四年九月六日  
(10月15日接受)

在寿府

國際連盟帝國事務局長 佐藤 尚武(岳)

外務大臣男爵 幣原 喜重郎殿

極東派遣ノ阿片吸飲事情調査委員会対ノ便宜  
供与方ニ閣スル件

国際連盟ヨリ極東ニ派遣セハルル阿片ノ吸飲事情調査委員  
一行ハ九月四日寿府発馬耳塞港ヨリ孟賈ニ向ヒ印度ヲ経由  
ハ「ユルマ」リ出テ同所ヨリ漸次各地ヲ調査スル計画ナル

趣ノ處右調査委員カ各地視察中其地方駐在ノ帝国官憲ト接  
触ノ上打合等ヲ希望スル場合モアルベキヤニ视察ニ就チハ  
若シ同委員等カ各地駐在ノ本邦官憲ニ対シ何等申出アリタ  
ル場合ハ相当ノ便宜ヲ与ヘタル様新嘉坡、瓜哇、暹羅、  
仏領印度支那、比律賓、香港等ニ駐在ノ帝国官憲ニ対シ予

メ右便宜供与方御達示相成様御取計ヲ仰キ度ク尚同一行ノ旅程ハ貴信条三普通第二〇二号御指定ノ視察日程ニヨリ香港ヨリ台湾ニ趣キ夫レヨリ上海ニ出テ更ニ閩東州ニ(四月初メ)直行其後ハ海路印度洋経由帰欧ノ予定トナリ居ル処態遠路極東迄テ来レル視察団ニ対シ本邦殖民地ノミノ視察ニ止メ本邦中央当局ト意見交換ノ機会ヲ与ヘサルハ視察上欠陥少カラサルノミナラス待遇上ニモ遺憾ノ点アルカ如ク且右一行モ切りニ本邦中央部当局トノ見会ヲ希望シ居レルニ就テハ台灣視察後閩東州ニ至ル前若クハ台灣閩東州視察後本邦立寄リ約一週日東京(觀光ヲ込メテ)滞在ノ機会ヲ与ヘラル様御詮議相成度殊ニ同一行中ニハ在伯刺爾「チエツク」公使「ハグラザ」氏ノ如キ一九一二一一三年頃一詩人トシテ本邦内ヲ漫遊シ本邦ニ闕スル著述サヘ有之又書記「レンボルグ」氏瑞典人ハ以前在東京瑞典公使館ニ商務官トシテ約二年間在勤シ本邦ノ事情ニ通シ居リ加之一行ノ團長タル「エキストランド」氏(在「アルゼンチン」瑞典公使)ハ頗ル我方ニ好感ヲ有スル人物ナル等ノ事情モ有之旁々此ノ際本邦立寄ノ機会ヲ与ヘラルレハ彼我共ニ利益多カルヘクト存セラル就テハ卑見御差支ナキ限り可成御採用

## 在新嘉坡

総領事 玉木 勝次郎 (印)

外務大臣男爵 幣原 喜重郎殿

國際連盟派遣極東阿片吸飲事情調査委員馬來

視察状況報告ノ件

國際連盟派遣極東阿片吸飲事情調査委員「エキストランド」氏一行ハ予定ノ如ク「ビルマ」ヨリ彼南ヲ經テ客月二十二日新嘉坡ニ到着当地官憲側ヨリ歓迎ヲ受ケ翌二十三日ヨリ政庁ニ於テ専売局長以下阿片製造販売及ヒ密輸入取締等ニ関係アル官吏並ニ民間有力者医師等ノ陳述ヲ徵シ又支那人側ヨリ選出シタル九名ノ代表者ヨリ阿片販売廃止賛成ノ陳情ヲ徵取セリ一行ハ政府提出ノ調書並ニ教会側其他各方面ノ廃止陳情書等書類ニヨル材料ヲ蒐集スル傍ラ官當阿片膏製造所並ニ阿片煙膏包缶工場(從來官當阿片包装方法ハ膏膏ヲ芭蕉葉ニテ包ムカ又ハ土器ニ入ルノミナリシカ最近二年来煉齒磨容器ニ似タル「チューブ」ヲ使用スルコトヲ開始シ之ヲ以テ将来「チューブ」入煙膏ハ官製然ラサルモノハ密輸入品ト判別セシメ以テ密輸入取締ノ一助トナサントスル計画ナリト云フ)阿片販売所等ヲ視察シ又当港入港ノ船舶ニ到リ密輸入阿片ノ搜查作業ヲ見学セリ

ノ上日程等適宜御決定相成度當方へ御回報ヲ得ハ當方ヨリ更ラニ一行旅行先キヘ通知可致尤モ本邦立寄中ノ船車料、宿泊料等ハ殖民地視察中ト同様本邦側ニテ負担相成様御詮議アリタク猶又本邦立寄ノ期日等ニ闕シテハ一切内地当局ノ御裁量ニ御一任致度キモ可成好季節ヲ外ササル様御配慮相煩度又帰欧ノ旅程ハ目下ノ處印度洋経由ト相成度尤モ右ニ決定ノ場合ハ郵船会社へ便宜供与方御指図相成度尤モ事宜ニ依リテハ西比利亞経由ニ改ムル余地モ有之哉ニ伝聞シ居レリ

右報告旁々稟申ス

~~~~~

388 昭和4年11月5日 在シンガポール玉木(勝次郎)総領事より
幣原外務大臣宛

極東阿片事情調査委員会のマレーにおける視察状況について

普公第二三三号 (11月30日接受)

昭和四年十一月五日

一行ハ總督代理主催ノ晚餐会在留支那人主催晚餐会等ニ臨ミタル上同月二十九日馬來連邦首府「コーランポー」ニ赴キ新嘉坡同様ノ調査ヲ遂ケ十一月二日再ヒ新嘉坡ニ帰来翌三日瓜哇ニ向ケ出發セリ

抑モ海峡殖民地及馬來連邦ニ於ケル阿片販売廃止ハ政府ノ主要財源ノ喪失ニ闕スル問題トテ之カ廃止ヲ可トスル論ニハ表面ヨリ何人モ反対スルコト能ハサルヲ以テ只其方法並ニ之ニ代ルヘキ財源ノ負担ヲ云々スルニ止マルヲ常トス然レトモ近時阿片収入次第ニ減少ノ傾向アリ加之阿片吸飲禁止ハ只時機ノ問題トナリタルヲ以テ可否ノ論往年ニ於ケルカ如ク盛ナラス只支那人社会ニ於テハ一行ノ來訪ニヨリ盛ニ即時廃止ノ氣焰ヲ擧ケ十月二十四日支那人有志二百名ハ阿片使用禁止事業ヲ「リンカン」ノ奴隸廃止ニ比ヘテ一行ヲ歓迎晩餐会ニ招キ廃止即行ヲ論シ代替財源ニ闕シテハ支那人社会ハ之カ為應分ノ負担ヲ辞セスト述ヘ國際連盟ノ阿片使用禁止事業ヲ「リンカン」ノ奴隸廃止ニ比ヘテ一行ノ使命ヲ賞讃セリ又馬來ニ於ケル基督教会各派ハ連合シテ代表者ヲ出シ一行ト会見シテ馬來ニ於ケル阿片吸飲ニ對スル「プロテスト」ヲ提出セリ其内容当地ニ於ケル阿片販売ノ弊害ヲ充分指摘セルヲ以テ御参考迄ニ左三要訳ス

「馬来基督教会ハ阿片吸飲ノ身心財産ニ及ホス害ニ鑑ミ
 阿片販売ハ之ヲ廃止スヘキモノト認ムルニ一致セリ支那人労働者ノ多クハ概々馬來ニ渡來後阿片吸飲ノ惡習ニ感染スルモノニシテ其ノ理由ハ(一)支那人於ケルヨリモ高率ノ賃銀ヲ得ルコト(二)労働者監督ハ一般ニ阿片ヲ取扱ヒ多ク安価ナル密輸入品ヲ之等労働者ニ供給シテ利得スルコト(三)労働者ハ阿片ヲ肺病、赤痢、熱帶熱病ニ対スル予防薬品ト心得之ヲ使用シ遂ニ習慣トナルコト(四)労働者ハ未婚ニシテ多数雜居シ癮者ト接触シテ吸飲ノ惡習ニ感化セラルルコト等ナリ而シテ阿片吸飲ノ為労働能率挙ラサル者ハ毎年二万人ニ亘ル新渡航者ノ為ニ職ヲ奪ワルル状況ナリ之故ニ支那人ハ阿片吸飲者タルト否トヲ問ハス阿片吸飲ヲ不可トシ其ノ廃止ヲ熱望シ居ラサルハナシ
 阿片吸飲禁止ニ反対スル者ハ阿片販売ニ依ツテ利得スル者若クハ阿片販売ニヨル政府財収ニ依リ納稅ノ負担ヲ輕減セラレ居ルモノト信セル利己主義者ナリ斯クノ如クシテ馬來ニ於ケル貧民ハ富者並ニ中產階級ノ利益ノ為ニ過重ノ負担ヲ蒙リ居ル実情ニアリ貧民階級ノ阿片消費ニヨル經濟的負担ハ頗ル大ニシテ例へハ人力車夫ノ如キ一日

失ハントスル政府方面ノ立場並ニ阿片ノ存廃ニ重大ナル關係ヲ有スル支那人社会ノ実情トヲ併セテ顧慮スル必要アリ政府側ノ意見トシテハ素ヨリ可成速ニ廃止センコトニアルヘキモ阿片吸飲即時禁止ハ一片ノ法令ヲ以テ行ハレ得ヘキモノニ非ス政府ノ財政改善モ直ニ行ハレ得サルト共ニ吸飲者ニトリテモ即時廃止ハ苦痛ナルヘシトスル意見ナキニ非ス政府ノ阿片収入廃絶ニ対スル準備ヲ見ルニ大体整ヒ阿片財収補填基金モ既ニ四五千萬弗ニ達シ(政府ハ之以外ニ七千万弗ノ剰余金ヲ有ス)国際連盟ノ計画セル廃止実行開始期間十五ヶ年ノ後ニハ仮令今日以後現在ノ補填基金ヲ増ササル迄モ元利合計六千三百五十万弗ノ用意アルニ到ルヘシサレト明年度ノ阿片収入見積ハ千二百七十五万弗内外ニ達スル有様ナレハ此ノ金額モ未タ充分ナリト云フヲ得ス然レトモ一方支那人社会ニ於テハ廃止ヲ極力希望シ居リ阿片収入ニ代ルヘキ財源ノ負担ニ応スル用意充分アリトノコトナリ調査員一行ハ双方ノ点ヲ公平ニ考量シ報告ノ基礎ヲ作ランコトヲ切望ス」
 ト曖昧ナカラ十五ヶ年ノ廃止実行期間開始ニ賛成ノ説ヲ為セリ之ニ対シ英人經營新聞「フリー・プレス」ハ二十四日

八十仙乃至六十仙ヲ阿片ニ費消ス而モ阿片ハ恰モ酒精中毒患者カ酒ヲ廃スルコト能ハサルト同様之ヲ廃スルヲ得ス又次第二用量ヲ増加セサルヘカラス
 阿片ノ害毒ハ身心ヲ麻痺シ癮者ヲシテ詐欺盜賊ノ徒ニ堕落セシメスンハ止マス若シ阿片ノ販売吸飲ヲ廃セハ阿片ニ因ツテ生スル犯罪ハ防止セラレ労働能率ハ上カリ労働者ハ之ニ因ツテ労銀ヲ増スコトヲ得阿片消費税ニ代ル他ノ課税ヲ充分負担スルコトヲ得ルニ到ルヘシ阿片吸飲ノ弊カ如何ニ各人ニ嫌忌セラルルカハ數年前『スレンバン』ニ癮者ニ対スル藥用植物アリト喧伝セラレタルトキ海峡植民地並ニ其ノ他ノ馬來諸邦ニ於ケル数万ノ癮者争ソテ之ヲ求メントシタル実例ニヨリ之ヲ知ルコトヲ得ヘシ阿片ヲ廃スレハ労働者ハ飲酒ノ害ニ陥ラント論スル者アルモ吾人ハ之ヲ信セス依ツテ前記ノ如ク阿片販売吸飲ニ対シ即時禁止ヲ希望スルモノナリ云云」
 尚一行ノ使命ニ關シ當地新聞紙ハ左ノ如キ社説ヲ以テ一通り論評ヲ試ミタリ
 即十月二十三日支那人經營紙「マラヤ・トリビューン」ハ「國際連盟派遣調査員一行ハ阿片廃止ニヨリ主要財源ヲ

セントスルハ国際連盟派遣員ノ調査ニ根本的欠陥アルコト之ナリ蓋シ国際連盟ノ定メントスル十五ヶ年ノ阿片吸飲禁止開始期間実行ニ関シ支那ノ態度如何ハ重大ナル関係アリ支那ニ於ケル罌粟ノ栽培ニ関スル調査ヲ行ハスシテ禁止開始期間実行ヲ声明セントスルモ到底不可能事ニ属ス仮令支那ニ関シテ調査ヲ行フモ他ニ阿片ヲ生産スル數多ノ国ノ調査ヲ行ハスシテ阿片制限ヲ談スルコト能ハス故ニ今回ノ調査委員ニ対シテハ多クヲ望ムコトヲ得ス

仮令調査委員カ『ヂエネバ』ニ帰還後罌粟ノ栽培ハ取締ラレ居レリト報告スルモ罌粟ノ栽培ハ取締テノミ調査シタルニ過キサレハ其ノ調査モ表面的ノモノニ止マル今回ノ調査委員ノ為シツヴァル處乃至為シ得ル処ハ阿片生産力取締ラレ居ルヤ否ヤヲ調査スルニ過キステ阿片ノ消費力取締ラレ居ルヤ否ヤヲ調査スルニ過キス真ニ調査ヲ行ハントセハ寧ロ支那、波斯、土耳其及印度ニ就キ果シテ罌粟ノ栽培カ制限セラレ居ルヤ否ヤヲ調査シ然ル後十五ヶ年禁止期間開始ノ時機到来セルヤ否ヤヲ国際連盟ニ報告スヘシ要スルニ今回ノ調査ハ前後ヲ誤レリ』

ト論セリ

因ニ調査員一行ハ之等ノ批評及質問ニ対シテハ何等答フル処ナク又調査ノ結果及ヒ之ニ対スル意見ニ就テモ何等陳フル處ナクシテ去レリ右報告ス

本信写送付先 在巴里国際連盟帝国事務局長

~~~~~

389 昭和4年11月15日 在バタビヤ小谷(淡雲)總領事代理より  
幣原外務大臣宛

極東阿片事情調査委員会のインドネシアにおける視察状況について

(12月9日接受)

機密公第二七〇号

昭和四年十一月十五日

在バタビヤ

總領事代理 小谷 淡雲(印)

外務大臣男爵 幣原 喜重郎殿

國際連盟ノ東洋阿片調査委員ニ關シ報告ノ件

本月六日当地ニ到着セル国際連盟ノ東洋阿片調査委員(The League of Nations Commission of Inquiry into

the Control of opium-smoking in the Far-East.) 一行ノ當領ニ於ケル行動ハ別紙<sup>(省略)</sup>ノ通ナルカ當領阿片專賣局長ハ案内ノ為メ本月十三日一行ト共ニ「バンカ」島及「スマトラ」島ヘ向ケ當地ヲ出帆スルニ際シ見送リノ本官ニ対シ專賣局ハ委員ヨリ約二百ヶ条ノ質問ヲ受ケテ之ニ回答セルカ右質問ヲ若シ一行到着ノ数週間以前ニ入手シ居リシナラハ回答書ノ作成ハ容易ナリシナランモ同局カ實際質問状ヲ入手セルハ委員ノ「バタビヤ」到着八日前ナリシヲ以テ時間ノ余裕ナク回答ニ要スル資料ノ蒐集整理ニ頗ル迷惑シタル旨ヲモ知レサル次第ト思考スル處若シ希望ナラハ右質問状ノ写

ヲ提供スヘシト語リタルヲ以テ其厚意ヲ謝シ、昨十四日同局長代理ヨリ之ヲ入手セルニ付茲ニ同封送付ス<sup>(省略)</sup>尚日本政府ニ於テ右委員ヲ台灣视察後閩東州视察前日本内地ヘモ約一週間招請セラルル件ニ關シ本官ハ在巴里伊藤帝國連盟事務局次長ノ電請ニ依リ委員一行ト数回会談シ、委員ハ連盟本部へ照会ノ結果右招請ニ応スル旨回答シ、且日本政府ノ好意ニ厚ク謝意ヲ表セル次第ナルカ、委員長ハ本官ニ対シ、一行ハ最初予定セラレタル時間以内ニ調査ヲ

終了スル必要上多分比律賓滯在ヲ予定ヨリモ短縮シ、右短縮セル時間ヲ日本内地ノ訪問ニ充当スルコトトナルヘキ旨語リタリ

尚委員長ハ當領官憲ノ接待振りニ關シ今迄视察セル諸地方ニ於テハ始終一名ノ案内者到處ニ絶ヘス随伴セシヲ以テ便宜ナリシモ瓜哇ニ於テハ案内者ハアリタレトモ、絶ヘス随伴スルコトナカリシ為「ホテル」其他ニ於テ土語ヲ解セサル關係モアリテ多少不便ヲ感セシ旨本官ニ語リタリ

右何等御参考迄報告申進ス

本信写送付先 台湾總督府總務長官、在巴里帝國連盟事務

局長代理

在上海重光總領事より  
幣原外務大臣宛

極東阿片事情調査委員会派遣に対する中國側

の態度について

(12月12日接受)

機密第一四三二号

昭和4年11月28日

(12月12日接受)

昭和4年11月28日

507

在上海

総領事 重光 葵（印）

害ナルヘキ麻醉剤ノ調査ヲ除外シ居ルコト

外務大臣男爵 幣原 喜重郎殿

極東阿片調査團ノ來支ニ対スル支那側ノ態度

及準備振ニ閲スル件

十一月五日付条三普通合第一一七六号貴信ニ閲シ極東ニ於ケル阿片吸飲事情調査ノ為メ國際連盟ヨリ派遣セラルヘキ本件調査團ハ明年三月來滬ノ筈ナルカ右一行ノ來支ニ対スル支那側ノ態度並準備振等別紙ノ通り右報告ス

本信写送付先

北平 國際連盟

（別 紙）

（一）支那側ノ一行ニ対スル態度

中華全國拒毒會總幹事黃嘉惠ハ九月二十四日當地總商會ニ於ケル第六回全國拒毒運動第一次準備連席會議ノ席上

拒毒運動ニ關スル諸般ノ報告演説ヲ為シタルカ其際極東阿片調査團ノ來支ニ言及シ左ノ如ク述ヘ居レリ

國民政府ハ極東阿片調査團來支ノ公式通知ニ接スルヤ

直チニ之ヲ拒絶スル旨ノ返電ヲ發シタル趣ナルカ政府

ノ反対理由トスルトコロハ大要

一、該團ハ阿片ヲ調査スルノミニテ阿片ヨリモ寧口有

徵シ國民政府トシテハ該團ノ來支ハ實際上拒ミ得サルヘキモ之ヲ歡迎シ居ラサルモノノ如シ

（二）國民政府ニ於テハ同一行ノ來支ヲ外交問題ト関連セシメ

治外法權撤廃ノ理由トセムトスルモノノ如シ例之

一、外交部長王正廷ノ演説

王部長ハ七月二十一日ノ記念週ニ於テ「阿片ト外交」

ト題シ阿片戰爭ヨリ説キ起シテ不平等條約ヲ列挙シタル後

阿片ノ根絶ハ内ニ軍閥ノ絶滅ヲ期スルト共ニ對外的

二ハ治外法權ヲ撤廃シ一切ノ不平等條約ヲ廢除シテ

外国人ノ特権ヲ消滅セサレハ實現不可能ナル處國際連盟阿片委員會カ中國ヲ中心ニ阿片調査團ヲ派遣セ

ムトスルハ全ク此間ノ事情ヲ弁ヘスシテ中國ヲ侮辱スルノ甚シキモノナリ云々

トノ「ラヂオ」放送ヲ為シタルコトアリ

二、拒毒會長羅運炎ノ主張

本年三月「アウェノール」來滬ノ際羅會長ノ為シタル演説中左ノ一節アリ

國民政府ハ禁煙委員會ノ組織ニ次キ禁煙法ヲ公布シ嚴重ナル取締ヲ實行シ居ルニヨリ近キ将来ニ於テハ

阿片ノ絶滅ヲ期スルコトヲ信シテ疑ハス只問題ハ治外法權撤廃カ未タ実行セラレサルト租界及租借地ノ存在カ依然トシテ残サレ居ルコトナルカ為ニ

中國へハ歐米各地及日本等ヨリ年額二十噸以上ノ阿片密輸アルハ統計ノ明示スルトコロナリ國際連盟會ハ極東阿片調査團ノ派遣ニ先タチ前述治外法權未撤廃並ニ租界及租借地ノ存在セル中國ノ実情ニ対シ切

実ナル考慮ヲ加ヘラレンコトヲ希望ス云々

三、阿片委員會ニ於ケル王委員ノ主張

國民政府外交部ハ今春ノ國際連盟阿片委員會ニ中國代表トシテ出席シタル駐白支那公使王景岐ニ對シ左記提

案ヲ為スヘキ旨訓電ヲ發シ王委員ハ「中國ト毒品問題」

ナル宣伝中ニ於テ之ヲ陳ヘタリ

一、極東殖民地ニ於ケル禁煙實行

二、支那ニ於テ治外法權ヲ有スル國民ニシテ阿片又ハ

其他ノ麻薬類ヲ密輸シタル犯罪者ハ一律ニ支那法廷ニ於テ裁判スルコト

三、租界内ニ於テハ特ニ支那警察ト協力シ禁煙實施ニ

當ルコト

四、極東阿片調査團ニハ必ス支那代表ヲ加フルコト

（三）該團ノ來支ニ対スル支那側ノ準備振

調査團ノ來支ニ就テハ前記ノ如ク國民政府トシテハ公式ニ認メサルモ民間團體タル拒毒會トシテハ其來支ヲ拒マムトスルヨリ寧口該調査團ヲ利用スルノ要アリトシ今夏以來其準備ニ着手セル趣ナルモ該一行ノ調査ハ公開的ノモノニ非サルヲ以テ之ニ対スル準備等モ秘密ニセサル可

カラスト為シ未タ纏りタル発表等ヲ為ササルモ今日迄ノ

トコロハ其準備又ハ之ニ備フ為ノ拒毒宣伝ト認ムヘキモノハ

### 一、阿片會議ノ開催

中華全國拒毒會ニ於テハ調査團ノ來華ヲ機会ニ上海ニ於テ阿片會議ヲ開催シ同一行ノ列席ヲ求メ支那ニ於ケル阿片害毒ノ実際的資料殊ニ治外法權國々民ノ阿片類取扱ニ關スル諸統計等支那ニ有利ナル材料ヲ該團ニ提供スルト共ニ拒毒會ノ会務及施設等ヲ説明シ禁烟勵行

ノ事實ヲ示サントスル計畫アリトノコトナルモ一月頃ナラテハ具体的決定ヲ見ルニ至ラサル趣ナリ

二、阿片及麻薬類ノ貿易並拒毒會ニ關スル別添「パンフレット」<sup>(省略)</sup>ノ發行

イ、國際麻醉毒品貿易(北京海外拒毒後援會發刊)

ロ、The National Opium Suppression Committee

And Its Policy(拒毒會發行)

ハ、The Commission of Inquiry And Opium Monopoly(拒毒會發行、本年六月十九日公信第

七〇五号添付)

### 三、全國拒毒運動週

全國拒毒會ノ主催ニ依リ本年十月一日ヨリ七日迄一週間

全国ニ亘リ拒毒宣傳ヲ挙行セリ

### 四、阿片癮者ノ海外渡航取締

外交部ハ拒毒會ノ申出ニ依リ阿片癮者ノ海外渡航ヲ取締ル為医師ノ証明書ナクハ旅券ヲ發給セサルコトトセリ

391 昭和5年2月4日 在香港吉田(丹一郎)總領事代理  
ヨリ  
幣原外務大臣宛

極東阿片事情調査委員會より我が方關係地域

### の旅行日程通知について

普通公第三〇号  
(2月14日接受)

昭和五年二月四日

在香港

總領事代理 吉田 丹一郎(印)

外務大臣男爵 幣原 喜重郎殿

國際連盟阿片調査委員一行ノ旅行日程ニ関ス

ル件

本件ニ關シテハ往電第六号ヲ以テ一応申報置キタル處同委員ヨリ改メテ書信ヲ以テ一行ノ旅行日程ハ大体左ノ通決定セル旨申越セリ

(一)二月十七日 Empress of Australia ニテ香港發同十九日基隆着(二)台灣總督府所定日程ニヨリ同十九日ヨリ三月一日迄同地視察(三)三月二日長崎丸ニテ(長崎丸出帆後ナルトキハ鳳山丸ニテ香港經由)上海ヘ向フ(四)從ツテ基隆ヨリ上海ニ至ル所要日數當り確定セサルニ付大連着日取不明ナルモ三月二十二日頃大連ニ到着(五)大連、奉天視察ノ上四月九日頃東京着(六)四月十七日横浜出帆の Empress of Russia ニテ加奈陀經由帰欧ノ予定

前記往電補促トシテ右追報ス  
本信写送付先 台湾總督府、関東庁、在上海總領事



392 昭和5年3月3日 在台北石塚(英威(台灣總督より  
幣原外務大臣宛(電報)

### 極東阿片事情調査委員會の台灣における视察状況について

台北 3月3日後發

人ヨリモ新阿片政策ニ付書面ヲ以テ委員等ニ意見ヲ申出タ  
ナシトテ委員等ハ一笑ニ付シ居レリ而シテ一面多數ノ本島  
等ハ世界ニ於ケル罌粟ノ栽培ヲ禁セヨトカ嚴罰ヲ以テ吸食  
ヲ即時断禁スヘントカ密吸食者ハ一切特許ヲ与ヘス全部治  
療セヨトカ事實ト掛離レタル意見ヲ述フルニ止マリタルヲ  
以テ現下ノ難問題ニ解決ヲ与フヘキ何等聽クヘキ手段政策

ルモノノ内反対ノモノ數通ナルニ對シ新政策カ民情ニ適切ナル所以ヲ陳情セルモノ一〇〇余通ニ上リ委員等カ各地ニ付実地調査ヲ為シタル結果ト相俟テ當府ノ阿片ニ對スル施設二付充分ノ理解ヲナシ得タリト信ス從テ委員等今後ノ復命ニ付テハ万々懸念スヘキモノナシト思料ス  
内閣總理大臣ニ宛同文ノ報告ヲナセリ為念

393 昭和5年3月8日 在上海重光總領事より  
幣原外務大臣宛

**極東阿片事情調査委員の上海における談話について**

公信第三三二号

昭和五年三月八日

(3月18日接受)

在上海

總領事 重光 葵(印)

外務大臣男爵 幣原 喜重郎殿

極東阿片調査團ノ來支ニ閲スル件

極東阿片調査團ノ旅行日程ニ閲シテハ往電第一七五号ヲ以

上海  
本 省 3月18日後着  
第一八八号(至急)

往電第一七五号ニ閲シ

十二日「レンボルグ」ヨリ阿片調査委員ハ一、三日京城ニ滯在シ朝鮮ニ於ケル阿片栽培取締及禁煙問題ヲ調査シタク日本政府ノ協力ヲ得度旨申出アリタルモ朝鮮ハ阿片吸食ノ習癖無キ点ニ於テ他ノ極東地域事情ヲ異ニシ從テ同委員會視察地域ニ包含セラレサリシ次第ニ付遺憾乍ラ右希望ニ応シ難キ趣同書記ニ御伝達相成度

承知シタキ旨申出アリタリ就テハ政府ノ御意向至急御回電ヲ請フ

尚一行京城着ハ大体四月一日ノ予定ナルカ確定日取ハ奉天

ヨリ朝鮮總督府宛電報スル筈

北平、奉天、閔東序、朝鮮總督府へ転電セリ

395 昭和5年3月20日 太田<sup>外務大臣より</sup>政弘<sup>外務大臣より</sup>長官宛(電報)  
**極東阿片事情調査委員会の朝鮮視察には応じかねる旨訓令**

本省 3月20日後発

極東阿片調査委員付書記「レンボルグ」ヨリ帝国政府ニ對  
第九号

テ及電報置タル處八日ノ当地新聞ハ同一行代表ノ談トシテ該調査團ハ招請國ニ於ケル阿片吸飲及販売事情ヲ調査シ連盟ニ報告スル任務ヲ有スルモノナルカ過般ノ國際連盟阿片會議ニ於テ支那ハ自國委員ノ參加及「モルヒネ」其他ノ藥品ノ調査モ要求シ列國側ノ容ルル所トナラサリシカ為支那ハ本調査團ヲ招請セサリシニ付上海ニハ數日間滯在スルモノ調査ヲモ為サス北平、天津方面ヲ見学シ大連ニ赴キ何等ノ調査ヲモ為サス北平、天津方面ヲ見学シ大連ニ赴キ(招請國ノ屬領又ハ租借地ハ視察調査ス)調査ヲ続行スルコトトナルヘク既ニ調査済ノ諸國ニテハ總督財政部長其他ノ官吏銀行家教育家「ミッショナリー」等及一般阿片癮者ヨリ調査資料ヲ得又至ル所援助歡迎ヲ受ケタリ云々ト報告シ居レリ右同新聞切抜添付此段報告ス

本信写送付先 北平、南京、奉天、天津、閔東序  
(省略)

394 昭和5年3月18日 在上海重光總領事より  
幣原外務大臣宛(電報)

**極東阿片事情調査委員よりの朝鮮視察申入れについて**

本電参考トシテ朝鮮總督府及奉天總領事ニ転電アリタシ

396 昭和5年3月25日 太田<sup>外務大臣より</sup>閔東長官宛(電報)  
**極東阿片事情調査委員会の大連視察以後の日程について**

付記 昭和5年4月1日拓務省係官・極東阿片事

情調査委員会談錄

拓務省係官と極東阿片事情調査委員との会談

台灣、朝鮮および閔東州の阿片事情に關する

本省 3月25日後着

阿片需要調査委員一行本月二十二日大連着其ノ後ノ日程左ノ通

(一)二十四、五両日旅順ニ於テ中谷警務局長外関係係官ト会見

(二)二十五日乃至二十八日大連ニ於テ同地関係係官日本商工會議所書記長(阿片ニ関スル一般事情)三井物産支店関東府阿片納入係、船会社代表(阿片輸送ニ関シ支那人商工

會議所会長並関係支那人有志等ト会見スル外專賣局阿片小売所、救療所(旅順ヲ含ム)、大連医院、満鉄衛生研究所戎克波止場、苦力收容所及露店市場視察

(三)二十九日午前九時大連発湯岡子立寄三十日奉天着撫順視察三十一日林總領事並警察署長ト会見

(四)四月一日後三時三十分奉天発二日前九時四十分京城着

(五)四月四日前十時京城発後八時二十分釜山着同九時三十分連絡船乗込五日前七時下ノ関着

(六)五日前九時下ノ関発後一時十四分宮島着六日前一時十九分宮島発六日前十時京都着七日京都滯在

(七)八日前十時五分京都発後八時東京着

(八)九日乃至十二日東京滯在

官出席ス  
会談ハ委員長ト兩局長トノ間ニ行ハル、外務省渋沢事務官通訳ス

問 台湾ニ於テ從來ノ特許癪者以外ノ阿片吸飲者ヲ調査中ナリシカ其ノ結果約二万五千人ノ新癪者ヲ發見セリト聞ク右癪者ニ対シ如何ナル措置ヲ執ラルヘキヤ

答 右ノ内約六千人位ハ真ノ吸飲者ニ非ス残余ノ一万九千人ニ対シテハ先ツ医術的治療ヲ与ヘ癪疾甚々重キ者及他ニ病氣アリテ之カ為阿片吸飲ヲ廃止スル能ハサル者ニ対シテノミ新ニ特許ヲ与フル意向ナリ

問 癪者ニ対シ医薬的治療ヲ施ス努力ニ対シ満足ト興味ヲ感ス、但シ右ノ六千人ニ關シ癪者ニ非サル者カ何故ニ癪者ノ特許ヲ得ントテ出願セリヤ、阿片ヲ他ニ転売シテ金儲ケゼン為ニ非スヤ

答 種々ナル理由ニ依ルヘシ密売ノ目的ノ為出願セル者モ

アルヘシ他ノ病氣治療ノ便宜ニ資セン為ニ出願セル者モアルヘシ又ハ單ナル好奇心ヨリ出願セル者モアルヘシ

問 台湾ニ於ケル海岸ノ密輸防止ノ手段不充分ト認メラル此ノ点ニ付如何ナル措置ヲトラルヘキ考ナルヤ

(九)十三日午前日光ニ向ケ出發十五日午前日光発午後宮ノ下着十六日十七日富士屋「ホテル」滯在

(十)十七日午前宮ノ下発横浜ニ於テ「ロシア」号ニ搭乗

尚一行五名ノ為釜山下ノ関間ノ連絡船、下ノ関東京間ノ汽車各一等乗車券並先方ノ希望モアリ出来得レハ寢台各人一「コンパートメント」供与方及宮島駅出發迄ノ同地宿泊二付テモ然ルヘク御配慮ヲ請フ

拓務大臣ヘ別電シ朝鮮總督府へ転電セリ

#### (付記)

阿片調査委員一行ト拓務省係官トノ会談

四月十一日午前十時二十分ヨリ約四十

分間拓務省ニ於テ会談

#### 阿片調査委員側

委員長 エクストランド、 委員 ジエラール、 ハ

ヴラサ、 及隨員 レンボルグ、 速記者 マーシャル

#### 拓務省側

生駒管理局長、 殖田殖產局長、 棟居書記官、 宮木事務

リ之カ為製造所ヲ作りタリ且朝鮮ニ於テモ墨粟ノ栽培ア

リテ朝鮮ニ於ケル「モヒ」ノ原料トシテ使用セラル

問 朝鮮ノ墨粟ノ栽培額ハ大量ニハ非スト考フルカ台灣粗

製「モヒ」ヲ朝鮮ノ「モヒ」ノ原料トシテ使用スル様ナ「ア

レンジメント」ナキヤ

答 今日迄ノ処ナシ

問 関東州ノ法律ハ煙館ヲ禁止シ居ルニ拘ハラス関東州ニ

於テハ事實上煙館ニ等シキモノ存在ス右ハ法律違反ニ非

スヤ又條約ニ違反スル点ナキヤ(条約ノ点ニ付テハ甚タ

言葉ヲ曖昧ニセリ)

答 煙館類似ノモノニ付テハ政府モ考究中ナリ但シ関東庁

ハスルモノハ法律上ノ意義ニ於ケル煙館ト認メス何レニ

シテモ関東庁ニ於テハ禁煙ノ風習ノ伝波ヲ出来ルタケ防

止スル為大イニ考究中ナリ

問 斯ルモノカ法律上煙館ニ非ストハ中央政府ノ解釈ナリ

ヤ関東庁ノ解釈ナリヤ又之ニ閱シテ中央政府ハ如何ニ考

ヘラルルヤ

答 右ハ関東庁ノ解釈ナリ中央政府ハ本件ニ付考究中ナル

カ兎ニ角斯ル制度ハ法律ノ「スピリット」ニ反スルモノ

ト考フ

397 昭和5年7月1日 在大連石井関東府警務局長宛

極東阿片事情調査委員会の関東州における視

### 察状況について

（7月8日接受）

昭和五年七月一日

関東府警務局長（印）

外務省條約局長殿

國際連盟極東阿片吸食事情調査委員ノ視察状況ニ閱スル件

委員長 イー・イー・エクストランド（ウェノスアイレス

駐在瑞典公使）

委員 マツクス・レオ・ゼラル（ベルギー公債消却基金

局長及ベルギー経済協会長）

委員 ジヤン・ハブラサ（元リオ・デ・ジャネロ駐在チ

エツコ國公使）

外從員二名（書記一・速記者一）

右委員一行ハ台灣阿片制度ノ視察ヲ了シ途中上海、天津ヲ経三月二十二日大連ニ到着爾來一週間ニ亘リ詳細ニ而モ熱心ニ當州阿片制度ニ閱シ其ノ売下、小売ノ状況、密輸出入ノ取締、癪者治療並予算關係其ノ他阿片ニ関スル各般ノ事務ヲ調査シ又其ノ實際方面ヲ視察シ同月二十九日大連發北行奉天、撫順ヲ視察シ四月一日奉天發朝鮮經由日本ニ向ヒタリ一行ノ州内視察状況大要左ノ如シ追テ当庁ニ於テ予て用意シタル阿片及麻薬制度概要及質問ニ対スル答弁書参考迄ニ添送ス

### 記

一 視察委員ノ渡来ニ対スル当庁ノ準備

視察委員ノ当庁阿片制度並之力取締振リニ閲スル批評ハ

最モ公正ナルモノアルヘシト予想シタリシカ台灣總督府

ニ於ケル委員一行ノ視察状況情報、個人通信、新聞ノ報導ニヨリ其ノ調査ハ微ニ入り細ヲ穿ツモノアルヲ察知シ

タルヲ以テ予而当庁ニ於テ編纂セル関東州阿片麻薬制度概要及委員側ノ質問ニ対スル答弁書ニ閲シ数回関係者ヲ招致シ協議ヲ遂ケ打合ヲナシタリ

然シテ当庁ノ阿片ニ閲スル事項ハ頗ル複雑且機微ニ亘ル

(1) 一般態度 台湾側ノ情報ニ徴スルニ一行ノ態度ハ極メ

テ傲慢不遜ナルカ如クナリシヲ以テ其ノ旨各関係者ニ

然レトモ他方当庁ニ於テハ阿片、「モルヒネ」ノ中毒ニ閲スル學術的研究癪者ノ治療ニ閲シテハ学者タルト實際家タルトヲ問ハス之等ノ研究者ニ対シテハ其ノ助成ニ相当ノ援助ヲ与ヘ衆智ヲ集ムルニ努力シツツアリ其ノ成績ノ見ルヘキモノアルニ鑑ミ之等ノ点ヲ充分紹介スヘク準備シタリ

### 二 委員ノ視察態度

517 516

通シ以テ無用ナル感情ノ行違ナキヲ期シタリ然レトモ当管内ニ於テハ委員等ノ態度ハ紳士的ニシテ直接本人ニ向ツテ答弁者ノ氏名年齢等又署名ヲ要求スルコトナク只実地視察ノ際ニ於ケル來訪者ニ対シテノミ之ヲナシ招待席ニ於ケル快心振りハ親密其ノモノノ如ク感セラレタリ

## (d) 質問振り

調査事項ノ質問振りハ細密ニ過キ内容ハ阿片麻薬ニ何等關係ナキ点ニ迄及ヒ枝葉ノ問題ニ就キ前答弁ト後ノ答弁又ハ記載事項ノ抵触セル点ヲ求ムル如キ態度アリタルハ否ムヘカラス

## (e) 質問振り

委員ノ対当局感情 右ニ対シ當方トシテハ卒直ニ説明シ不明ナルハ不明トシ訂正スヘキハ之ヲ訂正シ改善スヘキ点ハ之ヲ認メタルニ却テ好感ヲ持シタルヤニ見受ラレタリ

## 三 委員ノ特ニ留意調査シタル点ト其ノ説明

(f) 関東州ノ地理的關係 当州ハ支那接続地トノ交通自由ニシテ何等ノ制限ナク單ニ海港検疫ニヨリ望視スル程度ナルヲ以テ中毒者モ自由ニ移入シ来ル実情ニ対シ委員側ハ意外ノ様子ナリキ從テ支那ノ阿片制度ノ著シク

改善セラレ實際ニ其ノ取締ヲ励行セラレサル限り現在ノ支那ノ阿片取締振りハ関東州ノ阿片漸減政策ニ対シ何等ノ好影響ヲ來ササル旨ヲ説明セルニ対シ之ニ首肯シタリ

## (g) 癒者認定ノ方法 癒者認定ノ方法ハ経験ヲ主トスル点

ヨリ阿片小売人及警察官ノ審査ニ加ヘ医師カ左記五症状ヲ標準トシテ認定シ特ニ必要ト認ムモノノ外ハ期間的觀察ヲ為サストノ説明ニ対シ委員側ハ何等意見ヲ述フル處ナカリキ

一 顔色 帯黃白色ヲ呈ス

一 顔貌 浮腫状ヲ呈スル者多シ

痴呆状又ハ無氣力狀態

一 皮膚 緊張ヲ欠キ血色ヲ失フ

一 呼氣 阿片ノ特臭ヲ發スルコト多シ

一 手指端 阿片臭ヲ帶フルコトアリ

(h) 密輸出入ノ取締 阿片密輸出入ノ防止方法ニ就テハ其ノ施設予算及從事員ノ員数並将来ノ計画等ニ閑シ質問アリ此点ニ付テハ數次不満ノ口吻ヲ漏シタリ警察官署長ニ対シテハ實際取締方法ニ付司法関係者ニ対シテハ

処罰ノ裁量ニ閑シ質問シ处罚件数ノ地方的ニ差異甚シキ理由ノ説明ヲ求メタルニ付右ハ生産ノ關係ヨリ阿片ハ多ク北滿地方ヨリ大連ニ麻薬類ハ大連ヲ經由シ奥地ニ輸入セラルルヲ常例トス殊ニ鉄道付属地ハ阿片ヲ全禁スルカ故ニ阿片違反ハ付属地ニ麻薬類違反ハ大連ニ多キ旨ヲ述ヘタルニ了承シタルカ如シ

関東州阿片令ニ於テハ阿片ノ積替ニ閑スル規定ナキカ如何ニ取扱フヤトノ質問アリ依テ規則ニハ規定セサルモ國際條約ノ範囲内ノモノニシテ不正取引ノ虞ナキモノニ限り積替ヲ認ムル方針ナル旨答弁セリ更ニ阿片買入ニ当リ「シベリア」阿片ノ包装内容形状等ヲ質問シ暗ニ「ペルシヤ」阿片ノ浦塙経由逆輸入ナラサルヤヲ疑ヒタル様ナリキ

(i) 密吸食者ノ取締 密吸食者ノ取締ニ就テハ説論放還又ハ診斷認定ノ上吸食ヲ許可スルハ寛ニ過キサルヤノ意ヲ漏シ小売人ニ於テ吸食セシムルハ規定ニ反スルニアラスヤトノ質問ニ対シ吸煙ノ特許ヲ受ケタル者カ小売所ニ於テ便宜吸食器具ノ貸与ヲ受ケ单ナル吸食ヲ為スハ差支ナキモノトシ故ニ小売所ハ煙館ト解釈セス當方

(j) 中毒予防施設 阿片中毒防止施設ニ閑シテハ從来会屯長(町村長ニ当ル)會議等ニ於テ訓示ヲナシ中毒防止ニ努メ又支那人小学校教科書中ニハ阿片ノ害ヲ誠メアルモ特別ニ麻薬類使用防止ニ閑スル教育事業ト認ムヘキ施設ヲナシタルコトナク又民間ニ於テモ之等ノ防止計

画ノ団体ナク将来ニ対スル之カ計画ヲ説明シ置キタリ

新ニ配布シタル中毒防止ノ宣伝印刷物ヲ見何時頃ヨリ

配布シタリヤ等ノ質問ヲ發シタリ

(b) 中毒者ノ治療施設 中毒者ノ治療施設トシテハ当庁ニ

於テ聊自信アル施設ヲナシ居ルヲ以テ此点ニ対シ充分

ノ紹介ヲナサムト準備シタリ即チ当庁救療所ハ大正十

三年ノ開設ニシテ爾來変質剤療法ヲ採用シ其ノ成績七

〇%ノ全治率ヲ示シ又之カ療法ノ比較トシテ慶大ノ阿

部教授ノ報告ニ係ル癌者治療法ヲ複試セムカ為同教授

ヲ同庁ノ嘱託トシ来満ヲ求メ満鉄衛生研究所児玉博士

ニ中毒患者ヲ送リテ実驗シ更ニ此療法ヲ臨床的ニ大連

慈恵医院入院患者ニ試ミツツアリ

又阿片「モルヒネ」中毒ノ基礎的研究ヲ助成セム為當

序保管ノ阿片「モルヒネ」ヲ研究資料トシ満鉄衛生研

究所病理科大連醫院病理科奉天医科大学藥物科同病理

科ニ提供シ動物実驗其ノ他ノ業績ヲ完成セシメタルヲ

以テ之等ヲ紹介セシニ基礎学的研究ニ至リテハ専門家

ニアラサルヲ以テ理解ニ乏シキカ如クナリシモ實地ニ

患者ノ治療方法ヲ參觀セシメタルニ其ノ療法及全治率

ノ好成績ナルニ興味ヲ持チタルカ如シ

(b) 民間側トノ應接 委員ハ來庁直ニ「ステートメント」

ヲ發シ民間有識者トノ面談ヲ希望セリ然シテ委員ノ要

求ニ依ル關係當局者以外ノ民間側トノ面談者及声明書

ニヨル來訪者トノ応答ニ於テハ日本人、支那人共ニ現

関東州阿片制度ヲ是認シ其ノ効果ニ至リテハ寧ロ支那

側ノ取締徹底スルニアラサレハ期シ難シト云フニ一致

セリ當庁ノ調査及予想ト民間訪問者側ノ答ト合致セサ

リシ点ハ移動苦力中ノ阿片中毒ハ相當率アリトノ當局

ノ説明ニ對シ民間訪問者ハ僅少ナリトシ生阿片喫食煙

灰喫食者ナシト説明セルニ對シ存在スト答ヘ居ル点ナ

リ

以上ノ事項ハ主トシテ文書ニ依ル質問應答ニシテ實地視察ニ當リテハ注目スヘキ質問要求ナク連盟側ニ対スル報告資料ト為スヘキモノノ聚集ニ努ムル傾向アリタリ

四 委員ニ対シ説明ノ充分満足セシメ得サリシ点

(1) 法令不備ノ時代ニ於ケル統計的数字ニ關スル説明ハ根拠明カララサルニヨリ充分満足セシムルコト能ハサリ

キ

片ヲ癌者ニ供給スルコトハ阿片喫食者ヲ增加スルニアラスヤトノ懸念ヲ抱カシメタルヤニ思料ス

## 五 将來ノ方針

當庁阿片政策ハ因襲ノ久シキモノアリテ容易ニ改善セラレサリシ處ナルカ連盟委員渡來ニ當リ銳意準備調査ヲ為シタル處國際阿片條約ノ精神ニ副フヘク尚改善ヲ要スヘキ点ヲ認メタルニ依リ将来更ニ法制ノ系統欠陥ヲ整備シ實際取締機關ヲ充實シ收入主義ニ重キヲ置カサル阿片政策ヲ漸次確立シ中毒防止施設、治療機関ノ充実ヲ期スヘ

ク目下具体案考究中ナリ

